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ACTA CONSELL DEPARTAMENT BIOLOGIA CEL·LULAR, FISIOLOGIA i IMMUNOLOGIA 
17 de Desembre 2020 

 

Assistents: Iñaki Alvarez Perez; Antonio Armario García; Jordi Benet Català; Joan Blanco Rodríguez; Aina 

Calls Cobos; Oriol Careta Borras; Francisco Javier Carrasco Trancoso; Ernesto Castaños Moreno; Vicenç 

Català Cahís; Ignacio Delgado Martinez; Mónica Espejo Segura; Ester Fernández Gimeno; Africa Flores de 

los Heros; Flora Fuentes García; Núria Gaja Capdevila; Guillermo García Alias; Silvia Gasulla Gómez; Anna 

Genescà Garrigosa; Mercè Giralt Carbonell; Mireia Herrando Grabulosa; Juan Hidalgo Pareja; Elena Ibáñez 

de Sans; Dolores Jaraquemada Pérez de Guzmán; Olga Jiménez Rodríguez; Ruben Lopez Vales; Gemma 

Manich Raventós; Joaquim Martí Clúa; Mercè Martí Ripoll; Marta Martín Flix; Maite Martín Ibáñez; Vicente 

Martínez Perea; Raquel Moral Cabrera; Aura Muntasell Castellví; Xavier Navarro Acebes; Joaquima 

Navarro Ferreté; Carme Nogués Sanmiquel; Maria Oliver Bonet; Clara Penas Pérez; Ricardo Pujol Borrell; 

Albert Quintana Romero; Nerea Roher Armentia; Ignasi Roig Navarro; Aurora Ruíz Herrera Moreno; Judith 

Sanchez Ventura; Josep Santaló Pedro; Eva Sants Nogueira; Elisenda Sanz Iglesesias; Montserrat Solanas 

García; Mariana Teles Pereira; Lluis Tort ; Jaume del Valle Macià; Patri Vergara Esteras; Francesca Vidal 

Domínguez; Maria Amalia Molinero Egea; Laura Tusell Padrós 

Excusats: Ester Anton, Raul Castaño, Joaquim Hernández, Eva Cabeza Martínez Cáceres, José Ramon 
Palacio, Esther Udina 
 
La reunió s’inicia a les 12.04, amb el següent ordre del dia: 
 

1. Aprovació, si s'escau, de les actes de les darreres sessions 
S’aprova per assentiment l’acta ordinària del Consell del Departament i l’acta de la reunió extraordinària 
del Consell del Departament de l’onze de Desembre de 2019.  
 

2. Informe de la direcció  
La nova Directora del Departament -Maria Amalia Molinero- presenta l’estat actual del departament i les 
perspectives pel 2021. 
 
Estructura del Departament: 
Canvis en l’estructura de l’executiva, entra A. Genescà (BCBC) en substitució de Z. Sarrate en baixa 
maternal i Jaume del Valle (representant de PIS & Postdocs). 
 
A més, es detallen els canvis aprovats per l’executiva del departament en la distribució de la retribució 
econòmica, reducció de crèdits docents i punts de gestió entre els càrrecs variables del Departament. És 
recorda que el suplement econòmic es cobra els primers 6 mesos de l’any i per tant es recomana fer efectius 
els canvis de membres amb retribució econòmica a 1 de Gener. 
 
Pressupost UAB: 
Es recorda que va haver una gran retallada de pressupost a la UAB el 2011 i que des de llavors s’han anat 
reduint encara més o aprovat pressuposts de continuació. 
Pressupost de 2020, es va ser prorrogar el pressupost 2019 fins Març 2020 i el 25 de Març va ser aprovada 
una modificació del criteris de la prorroga de l’exercici 2019 al 2020. 
El 2021 es segueixen prorrogant els pressupostos de 2019 fins que no n’hi hagi un de nou 
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Pressupost de funcionament del Departament: 
El pressupost de funcionament via Departament ha estat una mica més baix que els anys anteriors però 
s’ha compensat per l’entrada de diners de funcionament des dels Centres.  
I cal destacar que hi ha hagut una baixada en el nº de tesis llegides respecte l’any anterior, que va ser molt 
prolífic, motivada per la situació de pandèmia. 
 
Personal del Departament: 
Hi ha hagut un increment del personal acadèmic doctor i de PIFs i es manté el personal acadèmic no doctor. 
Els gràfics mostrats entreveuen una baixada de PAS investigador, tanmateix es tracta d’un traspàs de 
capítol VI a capítol I.  
També hi ha canvis de PAS administratiu. Concretament, la Sra Cristina Cabot (BCGM) serà la persona 
que ocupi la plaça de la jubilació de l’Àngels Niubó. Per altra banda Rosario Hidalgo (CHBC) passarà a 
treballar a la seu del Departament. 
 
Respecte a les places de PDI, aquest curs s’ha produït la consolidació d’una plaça d’Agregat (Albert 
Quintana, Unitat FABC), la promoció d’un titular a catedràtic (Vicente Martínez, Unitat FABC) i la 
incorporació d’un nou lector (Aura Muntasell, Unitat IMM). Cal destacar també que l’investigador Ramon 
y Cajal, Guillermo García (FM) ha obtingut l’acreditació I3. 
 
Enguany el BCFI s’ha beneficiat de l’obtenció d’una plaça Ramón y Cajal que l’ha guanyat la Mariana Teles 
(FABC) i un Investigador Beatriz Galindo (BCGM). Finalment destacar que s’han obtingut 4 beques de 
col·laboració amb els Departaments de la AGAUR. 
 
Pel que fa a la previsió de noves incorporacions/canvis del PDI pel curs 20-21, estem: 

-Pendents concurs de Mèrits rellevants Catedràtics Universitats:  Carme Nogués (BCBC) 
-S’espera que algun dels candidats presentats a Mèrits rellevants (AGR): 3 candidats BCFI (2x BCGM i 
1x IMM), estigui prioritzat (resolució gener 2021). Es recorda que les places de Mèrits rellevants tornaran 
a ser convocades el 2021. 
-Pendents de la convocatòria de les 2 places de lector per l’àrea Biologia Cel·lular 
-A l’espera d’una plaça d’AGR per estabilitzar I3 de FM 

 
Durant el curs 2019/20 s’ha jubilat la professora Rosa Miró de la Unitat BCGM. Està previst que el següent 
curs, 2020/21, la Dr. Jaraquemada també es jubili, així com el Dr. Ricard Pujol. A més, la Dra Paz Martínez 
serà professora honoraria del nostre departament. Per últim, es agradaria recordar la Dr. Caty Casas de 
FM que ens va deixar aquest curs acadèmic. 
 
Activitat docent: 
Pel que fa a l’encàrrec docent al curs 2020/21 es mostra unes taules amb l’encàrrec docent del BCFI pels 
diferents Graus de la UAB. En aquells Graus on es fa més docència és Medicina, Veterinària, Ciències 
Biomèdiques i Biologia. També es mostra una diapositiva amb la distribució de la docència de grau, màster 
i doctorat de les diferents Unitats. 
 
Per altra banda es fa referència a la docència del nostre professorat en màsters oficials propis com altres 
màsters de la nostra Universitat. 
 
Es mostra el llençol del potencial docent del curs 2020/21 on es veu quina part de la plantilla A o B fa la 
major part de la docència en cadascuna de les Unitats. Es recorda que les dades d’aquesta taula surten de 
les dades de cada professor i del TPD, per tant és primordial revisar aquestes dades anualment abans de 
que finalitzi l’any, ja que són amb les que es negocia el professorat necessari pel següent curs acadèmic 
amb el Vicerector de Personal Acadèmic. 
 
Activitat i indicadors de recerca: 
Existeixen diferents indicadors de l’activitat en recerca. 
Pel que fa al nombre de tesis doctorals defensades i al nombre de publicacions, aquest any hi ha hagut una 
davallada respecte al 2018 i 2017. Pel que fa als ingressos totals del BCFI, el 2019 no ha estat tant elevat 
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com el 2018 (1.918.00€ vs 2.464.00€). Tanmateix, els ingressos per projectes i convenis gestionats pel 
Departament han estat superiors a anys anteriors 718.000€ vs 622.000€ per projectes, i 637.000€ vs 
403.000€ per convenis, al 2019 i 2018 respectivament. 
S’espera que aquest increment d’ingressos produeixi en un futur pròxim un increment tant de tesis llegides 
en el departament com de publicacions. 
 
Convocatòries de recerca: 
En la convocatòria de projectes del Ministerio resolta al 2019 s’han adjudicat 1 projecte a personal del 
Departament. 
Estan obertes tant les convocatòries de Ramon y Cajal com les Juan de la Cierva, i és una bona manera de 
retenir talent i d’incorporar investigadors que estiguin a l’estranger i vulguin tornar. 
Jornada del Departament: 
L’any 2020 degut al confinament es van anular les XII Jornada de Recerca del Departament, en el marc de 
les V Jornades de Biorecerca de la Facultat de Biociències. Des del Departament s’està treballant per a que 
aquest proper any es puguin realitzar de nou les Jornades encara que aquestes puguin ser online. Es parlarà 
amb els altres Caps de Departament de la Facultat involucrats per veure si ens podem posar d’acord en fer-
les online/presencials al Juny/Setembre..  
 
Web del Departament: 
Es va fer una reunió amb el Vicerector d’economia per demanar una partida d’actualitzar el web del 
Departament. Es necessitaria algú amb un bagatge informàtic que la poses al dia i que posteriorment un 
cop a la setmana l’actualitzes. El PAS administratiu del departament està a màxims de feina i per tant 
pensàvem en contractar algú o veure si hi hauria la possibilitat d’algun becari que s’encarregués com fa uns 
anys. El VR d’economia ens deriva a la VR de comunicació. 
 
Fites aconseguides 2020 i propòsits 2021: 
La directora del departament fa un breu repàs dels acompliments de les línies generals de la direcció del 
departament durant el seu mandat. 
Ens proposàvem: 

1. L’estabilitat de les persones i els llocs de treball del Departament, a tots els nivells. Promoure la 
captació i formació dels investigadors amb talent. 
2. Analitzar els canvis que la docència en graus i màsters, en els que participem, han suposat en la 
distribució i capacitats del Departament en els darrers anys. Encoratjar i recolzar als nostres professors 
per tal de que demanin i/o participin en projectes d’innovació docent.  
3. El calendari de substitució per jubilacions i altres activitats que sorgeixin. Assegurar un bon relleu 
generacional de les plantilles, sobre tot de PDI. 
4. Revisar les partides pressupostàries de les facultats que formen part del departament en relació amb 
la docència i el funcionament. 
5. Mantenir el nivell de recursos i producció per investigació, avaluar l’evolució de finançament a les 
convocatòries públiques. 
6. Intentar valorar possibles sinergies intradepartamentals que podrien millorar la capacitat de captar 
recursos. 

 
Durant aquest any al Departament s’ha retingut talent, gràcies a l’elevat nivell dels seus investigadors. En 
el moment que hi ha convocatòries obertes, els nostres investigadors es presenten i les guanyen. Cal 
destacar que això ho hem fet notar al VR de personal acadèmic, perquè no pot ser que el tenir talent ens 
faci perdre places de lector. El 2020 s’han obtingut i blindat 2 places de lector per l’àrea de Biologia 
Cel·lular; 1 Beatriz Galindo per BCGM; 1 Ramon y Cajal que s’incorpora ara a FABC + (1) que s’incorporarà 
de moment a l’INC (Elisenda Sanz). 
Hem parlat amb el nou Vicerector d’economia, Xavier Ramos, per tal de recuperar partides pressupostaries 
com la de manteniment/reparació d’aparells. El VR no coneixia aquesta partida que teníem anteriorment 
els Departament Experimentals. Ho estudiarà i veurà si es pot tornar a activar aquesta partida. També 
s’han tingut reunions amb el Deganat de Biociències per tal de veure si es pot reduir la despesa econòmica 
dels Serveis Cientificotècnics= reduir l’import o que hi hagués una nova partida.   
Encoratgem al professorat es presenti a les diferents convocatòries de projectes i que un cop aconseguides 
les gestioni el Departament.  
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Continuem amb la idea de les sinergies ja que possiblement facilitaria i milloraria la utilització de recursos 
 
Els nostres propòsits per 2021 són: 

1. Continuar amb l’estabilització de la plantilla (PDI) tot assegurant un bon relleu generacional   
2. Tornaran a sortir la convocatòria Retenció de Talent places per mèrits rellevants per àmbits. I 
engrescar a la plantilla del nostre departament a presentar-se a les diferents convocatòries   
3. Demanarem que es torni a avaluar la plantilla de PAS i també la de Personal Tècnic de suport docent. 
Cal destacar que hi ha 2 places de PAS pendents de cobrir i després de reclamar aquest dèficit a 
diferents estaments de la UAB, únicament s’ha aconseguit fer un trasllat de PAS des de CHBC a la seu 
Departamental, de manera/formes bastant inadequades.  
4. Jornades del Departament 2021 virtuals/ semi-presencials /presencials per tal de potenciar les 
sinergies entre els investigadors del nostre Departament. 
5. Demanarem a la Facultat de BC i al Vicerectorat un pressupost especial per pagar els serveis científic-
tècnics de practiques 
6. Iniciar, amb la participació de Vicerector@s, l’establiment d’unes bases en les relacions 
Departaments-Instituts de Recerca, per tal d’agilitzar algunes situacions que es creen. 

 

3. Torn obert de paraula 
J. Santaló_ Comenta que troba a faltar una qüestió referent als Màsters propis, els quals s’aproven 
anualment per l’executiva del Departament.  Cal destacar que aquests Màster genera uns ingressos i que 
per tant haurien d’estar presents. Tampoc surt la informació del Màster propi al Web del Departament. 
Ernesto Castaños_ la diapositiva on estava reflectit s’ha perdut, però si que hi constava tant el Màster de 
BR i TRHA, com altres formacions referents a l´ús d’animals del laboratori (Patrocinio Vergara). S’afegirà 
la diapositiva pertinent a la presentació que es dipositarà al web en format pdf. 
El tema del Web, és una prioritat de l’equip directiu del BCFI perquè efectivament, està completament 
desactualitzada. 
 
X. Navarro_  Agraeix la feina feta de la direcció i demana que la documentació del consell: PTT i actes es 
pengin al Web del BCFI. 
Respecte la plantilla PDI, evidentment hi ha ’interès de promoure dotacions la renovació de plantilla per 
les jubilacions, però per altra banda, hi ha una gran diferència entre la ratio de personal A i personal B en 
les diferents Unitats. 
La relació Departaments-Instituts sí que és una relació que s’ha de millorar i si hi haguessin unes bases de 
treball comú milloraria les possibles “rencillas” que poden sorgir. 
Amalia Molinero_ es penjarà al web tota la documentació completa. 
Respecte al PDI, la distribució professorat A/B de les unitats és una altra de les consideracions de les que 
es parla reiteradament amb el VR de Personal Acadèmic. 
La relació amb els Instituts ha de millorar i s’han d’establir unes bases de les relacions on intervingui en la 
seva redacció personal del Rectorat. 
 
Mercè Martí_  El Ricard Pujol (IMM_Unitat Docent Sant Pau) també es jubila. 
Des del deganat es vol promoure una persona dins la Facultat que s’ocupi de la Xarxa per tal de que hi hagi 
una visió del que fem des de l’exterior però també dels estudiants. No únicament web sinó també 
Instagram & Twiter. Per exemple al INC hi ha algú que s’encarrega del Web i les xarxes.  
Els espais de IMM a la Facultat de Biociències encara no existeixen. De fet, hi ha un espai a la Facultat de 
Medicina que no es perdrà fins que es guanyi un espai a BC. De moment, a BC s’ofereix fer uns despatxos 
als antics integrats a la C2 parell sota FA. Però ara mateix no sembla una bona opció per marxar de l’IBB. 
Amalia Molinero_ La  jubilació del Ricard s’adjuntarà al PTT 
Xarxes, si tenim una persona que ens ajudi amb el web doncs potser també podrà donar visualització a les 
xarxes. 
Dels espais de IMM en vam parlar amb el VR d’economia. Per tal de que es fes una espina sobre FA i això 
potser alliberaria espais a la Facultat de Medicina i a l’IBB. El VR va dir que miraria de veure com estava el 
PIU i com estàvem a la llista de remodelació d’espais per tal de reactivar-ho.. 
 
Nerea Roher_ Primordial demanar la remodelació de FA i de trobar uns espais per IMM 
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Pel que fa a les Xarxes/Web, des de l’IBB s’ha intentat fer algun conveni amb la Facultat de Comunicació 
però es demana remuneració. Un TFG que ha fet una web-app a partir de la Facultat d’Informàtica s’ha 
hagut de pagar addicionalment. 
Amalia Molinero_ Intentarem activar el tema del web i ja veurem i explicarem que aconseguim. 
 
Mercè Martí_ Potser la opció seria buscar una persona que s’ocupés de tots els departaments de la Facultat 
de Biociències? 
 
Marta Martín_ La persona no hauria de ser un becari sinó una persona fixe i hauria d’incloure tant 
promocions dels Departaments com de la Recerca. Han de ser plans a llarg termini que promocionin la 
nostra universitat i s’hauria de demanar al Rectorat finançament. Des del Deganat es va fer aquesta 
proposta al nou equip rectoral. 
 
Joaquima Navarro_ fins al gener el professorat pot decidir si es jubila o no es jubila. 
Pel que fa al tècnic de laboratori de BCGM, sembla que temporalment està resolt, ja es veurà si ho està a 
llarg termini. Si que cal dir que des del Rectorat la gestió del personal és “faltón”. 
Respecte als Trams vius, hi ha hagut problemes a l’hora del procés  de demanar-lo ja que la Universitat no 
ha informat correctament de quina era la manera de procedir. 
Amalia Molinero_ sí, no està del tot resolt però confiem en que sí ho estigui properament i que les formes 
del Rectorat millorin amb el temps. 
Si que es podria valorar posar una diapositiva amb els Trams en el PPT. 
 
Antonio Armario_ Respecte a les pàgines web possibilitat de contactar amb estudiants d’enginyeries o 
per altra banda també fer sinergies respecte a temes de recerca o amb matemàtics. 
Xavier Navarro_  Col·laboració amb enginyeries es podria fer però no per a que ens gestionin la pagina 
web. En Xavier envia les dades d’una persona que podria encarregar-se a hores d’actualitzar la pàgina web 
cobrant per hores. 
Respecte a les sinèrgies entre altres àmbits (enginyeries; matemàtiques....) es podria incloure a les 
Jornades del Departament un petit espai on poguessin participar amb una comissió apart (en Xavier 
s’ofereix a ser-hi). 
Amalia Molinero_ Podria ser interessant afegir un dia extra a les Jornades de Biorecerca o fer unes jornades 
BCFI independents on ens reuníssim amb els de Enginyeries. 
 
 
S'acaba la reunió a les 13:35 h. 
 
 
 


